
Protokół Nr LVIII/2023 
sesji Rady Miejskiej w Opatowie 
odbytej w dniu 22 czerwca 2023 roku 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 10.30, a zakończono o godz.16.45 
 
W sesji uczestniczyli radni oraz zaproszeni goście: 

1. Pan Grzegorz Gajewski – Burmistrz Miasta i Gminy Opatów. 
2. Pan Marcin Słapek – Zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Opatów. 
3. Kierownicy jednostek organizacyjnych Gminy Opatów. 
4. Przewodniczący jednostek pomocniczych Gminy Opatów – wg listy obecności ( stan. 

zał. do Prot.) 
5. Kierownicy i pracownicy Urzędu Miasta i Gminy w Opatowie. 

Porządek obrad sesji: 
1. Otwarcie obrad  sesji. 
2. Stwierdzenie prawomocności obrad.  
3. Przyjęcie porządku obrad sesji. 
4. Zatwierdzenie Protokołu z poprzedniej sesji Rady. 
5. Podjęcie uchwał w sprawie: 
a) zmian w budżecie Gminy Opatów na 2023 rok,  
b) zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Opatów na lata 2023 – 2035, 
c) zaciągnięcia kredytu, 
d) zawarcia kolejnej umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Rosochach, 
e) zawarcia kolejnej umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w Lipowej, 
f) zawarcia kolejnej umowy garażu – projekt I,  
g) zawarcia kolejnej umowy garażu – projekt  II, 
h) trybu i sposobu powoływania oraz odwoływania członków Zespołu 

Interdyscyplinarnego w Opatowie, 
6. Rozpatrzenie raportu o stanie Gminy Opatów za 2022 rok, 
a) wystąpienie Burmistrza Miasta i Gminy Opatów, 
b) debata nad Raportem, 
c) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta i Gminy Opatów wotum 

zaufania. 
7. Sprawozdanie z wykonania budżetu Gminy Opatów za 2022 rok oraz sprawozdanie  

finansowe, 
a) wystąpienie Skarbnika Gminy Opatów 
b) przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach w sprawie opinii 

o  sprawozdaniach z wykonania budżetu Miasta i Gminy Opatów  za 2022 rok wraz  z 
informacją o stanie mienia  jednostek samorządu  terytorialnego i objaśnieniami, 

c) opinia Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej w Opatowie z wykonania budżetu 
Gminy Opatów za 2022 rok, 

d) opinia Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Opatowie w sprawie wykonania budżetu 
Gminy Opatów za 2022 rok, 

e) wystąpienie Burmistrza Miasta i Gminy Opatów, 
- dyskusja  



f) podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze 
sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Opatów za 2022 rok, 

g) wniosek Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej w Opatowie w sprawie udzielenia 
absolutorium Burmistrzowi Miasta i Gminy Opatów, 

h) przedstawienie uchwały  Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach w sprawie  
opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej w sprawie absolutorium, 

i) podjęcie uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta i Gminy Opatów 
absolutorium z tytułu wykonania budżetu za 2022 rok. 

8. Sprawozdanie Burmistrza Miasta i Gminy Opatów z działalności za okres pomiędzy 
sesjami.  

9. Interpelacje i zapytania radnych. 
10. Wolne wnioski, sprawy różne i informacje. 
11. Zamknięcie obrad sesji. 

 
Ad.1. 
Pani radna Beata Górecka – Przewodnicząca Rady Miejskiej – dokonała otwarcia obrad LVIII 
sesji Rady Miejskiej w Opatowie, a następnie powitała radnych Rady Miejskiej, p. Burmistrza 
Grzegorza Gajewskiego, Zastępcę Burmistrza p. Marcina Słapka, zaproszonych gości, 
kierowników jednostek organizacyjnych Gminy, przewodniczących jednostek pomocniczych 
Gminy, kierowników i pracowników Urzędu Miasta i Gminy oraz mieszkańców Miasta i 
Gminy Opatów. 
 
Ad.2. 
Pani radna Beata Górecka – Przewodnicząca Rady Miejskiej – poprosiła radnych o 
zalogowanie się terminalami do systemu. Na podstawie listy obecności oraz zalogowanych 
terminali do systemu stwierdziła prawomocność obrad sesji. W sesji uczestniczy 13 radnych 
na ogólną liczbę 15 radnych. Wykaz zalogowanych terminali do systemu przedstawia 
załącznik Nr 1 do Protokołu. Lista ustalenia kworum stwierdzająca prawomocność obrad sesji 
przedstawia załącznik Nr 2 do Protokołu.  
 
Ad.3. 
Pani radna Beata Górecka – Przewodnicząca Rady Miejskiej – przedstawiła proponowany 
porządek obrad sesji w treści jw.,  
 
Radni nie zgłaszali uwag do zaproponowanego porządku obrad sesji. 
 
Rada Miejska przyjęła jednogłośnie w trybie jawnego głosowania imiennego zaproponowany 
porządek obrad sesji,  13 głosami „za”, 0 głosów „przeciwnych” i 0 głosów „wstrzymujących 
się”. W głosowaniu wzięło udział 13 radnych. Imienne głosowanie przyjęcia porządku obrad 
sesji przedstawia załącznik Nr 3 do Protokołu.   
 
Ad.4. 
Pani radna Beata Górecka – Przewodnicząca Rady Miejskiej - poinformowała, że nie 
wpłynęły do niej żadne uwagi do Protokołu z sesji Rady z dnia 31 maja 2023 roku. 
 
Rada Miejska zatwierdziła jednogłośnie bez wniesienia uwag Protokół Nr LVII/2023 sesji 
Rady Miejskiej w Opatowie z dnia 31 maja 2023 roku, 13 głosami „za”, 0 głosów 



,,przeciwnych’’ i 0 głosów „wstrzymujących się’’. W głosowaniu wzięło udział  13 radnych. 
Imienne głosowanie zatwierdzenia Protokołu przedstawia załącznik Nr 4 do Protokołu. 
 
Ad.5. 
  

a) Pani Martyna Rusak – Skarbnik Gminy – przedstawiła projekt uchwały w sprawie 
zmian w budżecie Gminy Opatów na 2023 rok, 

 
Pan radny Jacek Cheba – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej w 
Opatowie – przedstawił pisemną, pozytywną opinię Komisji do przedłożonego projektu 
uchwały. (stan. zał. do Prot.). 
 
Radni nie zgłaszali uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Rada Miejska podjęła jednogłośnie w trybie jawnego głosowania imiennego uchwałę  Nr 
LVIII/521/2023 w sprawie zmian w budżecie Gminy Opatów na 2023 rok, 13 głosami „za”, 0 
głosów „przeciwnych” i 0 głosów „wstrzymujących się”. W głosowaniu wzięło udział  13 
radnych. Imienne głosowanie przedstawia załącznik Nr 5 do Protokołu. 
 

b) Pani Martyna Rusak – Skarbnik Gminy – przedstawiła projekt uchwały zmieniająca 
uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Opatów 
na  lata 2023 – 2035, 

 
Pan radny Jacek Cheba –  Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej  w 
Opatowie – przedstawił pisemną, pozytywną opinię Komisji do przedłożonego projektu 
uchwały. (stan. zał. do Prot.). 
 
Radni nie zgłaszali uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Rada Miejska podjęła jednogłośnie w trybie jawnego głosowania imiennego uchwałę  Nr 
LVIII/522/2023 zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Opatów na  lata 2023 – 2035, 13 głosami „za”, 0 głosów „przeciwnych”  i 0 
głosów „wstrzymujących się”. W głosowaniu wzięło udział 13 radnych. Imienne głosowanie 
przedstawia załącznik Nr 6 do Protokołu. 
 

c) Pani Martyna Rusak – Skarbnik Gminy – przedstawiła projekt uchwały zmieniająca 
uchwałę w sprawie zaciągnięcia kredytu, 

 
Pan radny Jacek Cheba –  Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej  w 
Opatowie – przedstawił pisemną, pozytywną opinię Komisji do przedłożonego projektu 
uchwały. (stan. zał. do Prot.). 
 
W punkcie tym głos zabrali: 
 
Pan radny Marek Rysiak  -  zabierając głos poinformował, iż  Rada Miejska na początku 
kadencji  udzieliła zgody na zaciągnięcie  ewentualnego kredytu, miał on być zaciągnięty w 
ostateczności w sytuacji wyjątkowej. Dodał, że w obecnej kadencji rząd przeznaczył dużo 



środków na finansowanie samorządów. Zadał pytanie czy zachodzi uzasadniona konieczność 
zaciągania kolejnego kredytu przez gminę. Poinformował, że w bardzo złej kondycji jest 
oczyszczalnia ścieków, która w każdej chwili może być w stanie bardzo złym. Przebudowa tej 
oczyszczalni generuje bardzo duże koszty. 
 
Pan radny Andrzej Żychowski –  zabierając głos przekazał, że dla niego jeżeli chodzi o tą 
uchwałę to ona mocno wiąże się to z budżetem, a także z raportem o stanie Gminy.  Zadaje 
sobie pytanie na co te środki zostaną wydane oraz czy jest on konieczny.  Dodał, że gdyby w 
informacji, którą przedstawiła p. Skarbnik była informacja, że trzeba zabezpieczyć 2,5 mln. zł 
ale 0,5 mln. zł pod kontem inwestycji. Wiąże się to z przebudową oczyszczalni, a także z 
gruntami pod inwestycje. Dodał, że nie wie jak głosować w tej sprawie. Poprosił o 
wyjaśnienia w  sprawie tej uchwały. 
 
Pan radny Rafał Schab –  zabierając głos przekazał, że chciałby dowiedzieć się szczegółowo w 
sprawie samego kredytu. Dodał, że mówi się o kwocie 2,5 mln. zł, natomiast bardzo ważne są 
parametry kredytu, który będzie zaciągany przez gminę. Zapytał o łączne koszty całego 
kredytu. Przekazał, że jak wszyscy wiedza jesteśmy w momencie gdzie stopy procentowe są 
najwyższe i kredyty są najdroższe. Jeżeli chodzi o inwestycje  napisane w uzasadnieniu, to 
musimy podchodzić do tego bardzo ogólnie, ponieważ brakuje na zrealizowanie budżetu. 
Zgadza się z inwestycjami, które są zaplanowane w kampanii wyborczej natomiast te 
inwestycje o których mówią radni są priorytetowe i powinny być realizowane w pierwszej 
kolejności. Poinformował, że wszystko jest ważne natomiast by gmina rozwijała się 
wzrostowo trzeba patrzeć na te inwestycje dla miasta, które są najważniejsze czyli 
oczyszczalnia ścieków, tereny inwestycyjne.  
 
Pan radny Wiesław Suska –  zabierając głos przekazał, że gmina nie bierze kredytu na 
spłacenie kredytu tylko na dokończenie pewnych inwestycji. Natomiast Gmina miała 
nadzieję że spłyną środki z KPO, jednak do tej pory rząd nie złożył wniosku w tej sprawie. 
Dodał, że w związku z tym budżet planowany będzie w jakimś stopniu ciężki do 
zrealizowania.  Przekazał, że on sam posiłkował się w swoim gospodarstwie kredytem.  
 
Pan radny Andrzej Adamski –  zabierając głos przekazał że to jest kredyt na pokrycie deficytu 
budżetowego. 
 
 Pan radny Rafał Schab – zabierając ponownie głos zapytał czy ten kredyt o którym mówi 
uchwała jest kredytem, który spłaca poprzednie zaciągnięte kredyty. Zwrócił się do p. 
skarbnik o informację czy ten kredyt zaciągany jest na spłatę poprzednich zobowiązań 
kredytowych. 
 
Pan Burmistrz – Grzegorz Gajewski  -  zabierając głos przekazał, że jest zdziwiony słuchając 
wypowiedzi radnych. Na wstępie podziękował p. radnemu Wiesławowi Susce, za głos 
rozsądku. Poinformował, że dziwi się p. Radnemu Andrzejowi Żychowskiemu jako radnemu 
wielu kadencji. Przygotowując się na dzisiejszą sesję sprawdził głosowanie w sprawie 
uchwalenia budżetu Gminy Opatów na rok 2023 wynika, że p. radny Żychowski zagłosował za 
przyjęciem tego budżetu, a w tej uchwale jest ten kredyt przewidziany. Zwrócił się do 
radnego, że mówi o inwestycjach na przyszłość kiedy gmina rozpoczęła już inwestycje, które 
musimy dokończyć. Te inwestycje były zaplanowane w tym budżecie nad którym p. radny 



Żychowski głosował. Zadał pytanie czy teraz na takim etapie inwestycji maja one się 
zakończyć. Przekazał, że większość radnych to doświadczeni wieloma kadencjami osoby. 
Odniósł się także do wypowiedzi p. radnego Marka Rysiaka, informując, że radny zarzuca iż 
gmina bierze kolejny kredyt. Poinformował, że w każdym planowanym budżecie Gminy 
opatów na lata 2019, 2020, 2021, 2022, 2023, był przewidziany kredyt. Natomiast racjonalne 
gospodarowanie pieniędzmi przez p. Skarbnik, współpracowników także nas, pozwoliła żeby 
tych kredytów przez pięć lat nie zaciągać. Dopiero teraz jest potrzeba, żeby finansując 
inwestycje, które już trwają w mieście wspomóc się kredytem. Dodał, że w roku 2019 
zadłużenie wynosiło ponad 15 mln. zł teraz wynosi 11 mln. zł a radni nie chcą zagłosować za 
tą uchwałą. Przekazał, że w okręgu p. radnego Marka Rysiaka trwają inwestycje drogowe, 
budowa świetlicy w Nikisiałce Małej, zalew w Karwowie, budowa świetlicy w Karwowie, 
projekt drogi w Karwowie. Dodał, że radni chcą inwestycji w swoich okręgach tylko z czego to 
wszystko robić. Przekazał, że ten kredyt nie idzie na spłatę innych zobowiązań kredytowych. 
Poinformował, że deficyt budżetowy wynika z prowadzonych inwestycji. Dodał, iż to jest 
pierwszy kredyt w tej kadencji. Zwrócił, się do p. radnego Rafała przekazując, że to jest 
kredyt do budżetu tegorocznego. Nie wiemy jakie będą parametry kredytu na dzień 
dzisiejszy, musi to się to odbyć w drodze przetargu i nie wiemy jakie będą jego parametry. 
Jest to wartość rynkowa której niestety nie znamy. 
Jeżeli chodzi o tereny inwestycyjne o których mówił p. radny Rafał Schab oraz Andrzej 
Żychowski przekazał, że nie jest na tej sali pierwszą kadencję w poprzedniej kadencji dużo 
mówiło się o turystyce, ta rada i obecny Burmistrz na turystykę zwrócił szczególną uwagę,  
a także na  rozwój Opatowa pod względem turystycznym. Przekazał, ze na początku kadencji 
wyznaczył sobie drogę, i konsekwentnie ta droga podąża. Zdaje sobie sprawę o sytuacji z 
oczyszczalnią ścieków, poinformował, że radni wiedzą jaka była sytuacja z przetargiem na 
remont oczyszczalni ścieków. To były kolosalne sumy, i dlatego podjął decyzję że Gmina nie 
będzie zaciągała kredytu. Poprosił o rozsądek w tej sprawie. Jeżeli chodzi o tereny 
inwestycyjne przekazał, że dla niego również  jest to bardzo istotna rzecz. Przekazał, że 
aktywnie poszukuje inwestorów na te tereny, którymi dysponuje Gmina. Przekazał, iż po 
długich rozmowach trzy dni temu wpłynął wniosek o wydzierżawienie trzech hektarów przy 
oczyszczalni ścieków na których ma powstać zakład, który ma zatrudnić 200 osób. Dodał, iż 
nie mówił o tym wcześniej ponieważ to sprawa nowa z przed kilku dni. Inwestor jest 
zainteresowany, także wykupem tej ziemi. Sytuacja Gminy Nie jest zła, Gmina może pozwolić 
sobie na zaciągnięcie tego kredytu.  
 
Pan radny Dawid Kargulewicz – zabierając głos potwierdził, iż prawdą jest że kwota 2,5 mln. 
zł była zaplanowana w budżecie na 2023 rok, i zgadza się że było to przewidziane na zadania 
inwestycyjne w roku 2023. Dodał, że uważa również, iż radni mogą zadawać pytania. 
Poprosił, że jeżeli uchwał przejdzie to chcieliby wiedzieć na jakich warunkach kredytu.  
 
Pan radny Andrzej Żychowski – zabierając ponownie głos przekazał, że jak najbardziej 
głosował za budżetem w roku 2022 na rok 2023, powiedział że był pewny że z tej kwoty 2,5 
mln. zł zostaną zabezpieczone środki w kwocie 500 tys. zł zostanie przeznaczone na 
inwestycje. Dodał, że na każdej sesji przesuwane są pieniądze jeżeli jest taka potrzeba. W 
sprawie Polskiego Ładu nie przypomina sobie, że było jakieś spotkanie całej Rady by ustalić 
wydatkowanie środków.  Uważa, że zawsze jest tak że decyzja zostaje podjęta w gronie 
trzech osób a Rada Gminy dowiaduje się potem.  Jeżeli chodzi o wypowiedzi p. radnego 
Wiesława Suski poinformował, iż z całym szacunkiem ale na pewno nie brał p. radny kredytu 



na upiększenie domu tylko na rozwój swojego gospodarstwa. Jeżeli chodzi o turystykę to 
przekazał, iż nie przypomina sobie by na jakiejkolwiek komisji czy sesji by powiedziałby 
jednego złego słowa w sprawie turystyki. Zwrócił się do p. Burmistrza przekazując że cieszy 
go wiadomość, o inwestorze który chce otworzyć zakład produkcyjny i zatrudni 200 osób. 
Uważa, że jeśli do tego dojdzie to największy sukces tej kadencji. 
 
Pan radny Rafał Schab – zabierając głos przekazał, że ma nie jasną sytuację co do tego 
kredytu, ponieważ na komisji budżetu p. Skarbnik mówiła że jest to kredyt konsolidacyjny. 
Poprosił, żeby p. Skarbnik wyjaśniła ta sytuację.   
 
Pani Martyna Rusak – Skarbnik Gminy Opatów – zabierając głos przekazała, iż kredyt 
konsolidacyjny  skonsolidował poprzednie zadłużenie, natomiast ten kredyt jest to kredyt 
długoterminowy dodatkowy. Co do warunków one zostaną ocenione dopiero po odbytym 
przetargu. Natomiast Gmina jest w stanie spłacać ten kredyt, ponieważ poprzedni został już 
spłacony. 
 
Pan radny Rafał Schab – podziękował, za wyjaśnienia w sprawie kredytu. Dodał, że jeśli 
chodzi o sprawę zakładu pracy jako radni nie mieli informacji na ten temat. Była informacja 
w roku 2019 o sprzedaży działki natomiast temat ucichł.  Przekazał, że jeśli chodzi o 
kupowanie działek pod inwestycje sam p. Burmistrz prosił o to by kupować te działki. Na tym 
zakończył wypowiedź. 
 
Pan Burmistrz – Grzegorz Gajewski  -  zabierając głos odpowiedział, p. radnemu Dawidowi 
Kargulewiczowi iż nigdy nie kwestionował prawa radnego do pytania. Poprosił by wzajemnie 
się szanować , a także szanować mieszkańców i słuchaczy.  Obecna Rada Miejska trwa już 
pięć lat i jest doświadczona, zaznaczył że liczy na radnych by w kwestiach oczywistych nie 
mieli dylematu jak głosować, ponieważ jeżeli trwają inwestycje to trzeba je dokończyć. 
Planując budżet w roku 2022 kwota tego kredytu była uwzględniona po stronie dochodów. 
Gmina w budżecie określiła jakie rodzaje wydatków są przewidziane w tym budżecie. 
Przekazał, ze jeżeli uchwał zostanie nie podjęta nie będzie środków na dokończenie tych 
inwestycji, które są już realizowane. Odpowiadając  p. radnemu Andrzejowi Żychowskiemu 
przekazał, że od samego początku cenił zaangażowanie w sprawy turystyczne jak również 
samego Opatowa. Przekazał, że nasza Gmina nie jest bogata Gminą. Jeżeli chodzi o teren 
inwestycyjny przy ul. Lipowskiej Przekazał, że kupił go prywatny inwestor, zaraz po kupnie 
wybuchła pandemia i firma tego inwestora została zamknięta.  Podziękował, Panu Staroście 
opatowskiemu ponieważ także dzięki niemu inwestor chce wydzierżawić teren pod zakład 
produkcyjny.  
 
Pan radny Krzysztof Kawalec  – zabierając głos zadał pytanie do p. Skarbnik jakie będą 
konsekwencje jeśli dzisiaj nie podejmiemy uchwały w sprawie kredytu?  
 
Pani Martyna Rusak – Skarbnik Gminy Opatów – odpowiadając przekazała, że akceptacja 
Rady Miejskiej w sprawie podjęcia tej uchwały już nastąpiła, natomiast ta uchwała ma 
charakter porządkowy, który określa kiedy go zrealizujemy, kiedy go spłacimy itd. Natomiast 
jeżeli nie będzie akceptacji Rady Miejskiej  w konsekwencji zadania, które są rozpoczęte  
i podpisane są umowy, skutkuje to zawieszeniem płatności a w konsekwencji będą rosły 
odsetki, kary umowne. 



 
Pan Burmistrz – Grzegorz Gajewski  -  zabierając głos przekazał, że trzeba pamiętać o tym, że 
trwa budowa basenu. Jest to inwestycja, która realizowana jest ze środków europejskich w 
ramach rewitalizacji Miasta  i Gminy Opatów. Dodał, że ta inwestycja musi być rozliczona do 
końca tego roku przez Urząd Marszałkowski w Brukseli. Jeżeli nie zrealizujemy tej inwestycji 
będzie trzeba zwrócić kwotę 8 mln. zł. Ponadto Urząd marszałkowski nie będzie miał jak się 
rozliczyć z Brukselą.  
 
Pan radny Rafał Schab – zabierając głos powiedział, że odbiera to jako straszenie radnych. 
Dodał, że jeśli rada nie podejmie tej uchwały Gmina nie zrealizuje tych zobowiązań i trzeba 
będzie oddać pieniądze. Przekazał, że w kadencji p. Burmistrza Andrzeja Chanieckiego były 
pozyskane środki na remont oczyszczalni ścieków, natomiast Gmina potem zwróciła te 
środki. 
 
Pan Burmistrz – Grzegorz Gajewski  -  odpowiadając powiedział, że przy tej inwestycji Gmina 
musiała zwrócić te pieniądze, ponieważ musiałaby zaciągnąć kredyt na wykonanie 
oczyszczalni ścieków w wysokości 24 mln. zł, z czego Gmina miała 12 mln. zł. Przekazał, że nie 
straszy nikogo tylko odpowiada p. radnemu Krzysztofowi Kawalcowi na zadane pytanie. 
 
Pan radny Rafał Schab – zabierając głos zapytał o końcowy termin wykonania tego zadania w 
sprawie oczyszczalni ścieków? 
 
Pani Martyna Rusak – Skarbnik Gminy Opatów – odpowiadając przekazała, że ta inwestycja 
zaczęła się etapowo. Dodała, ze gmina była już przy końcu czasu w który mogliśmy to zadanie 
realizować. W związku z tym po ogłoszeniu przetargu kwota przekroczyła możliwości gminy i 
finansowanie kredytowe byłoby większe, po ostatnim przetargu gmina musiała wycofać się z 
tego zadania. 
 
Pan radny Rafał Schab – zabierając głos przekazał, że uważa iż pomimo tych krótkich 
terminów był jeszcze czas, zaznacza że w tym czasie był covid i terminy można było 
wydłużyć. Dodał, że jeżeli chodzi o ostatni przetarg, nawiązują do wypowiedzi p. Andrzeja 
Żychowskiego w sprawie pozyskiwania środków, z poprzedniego rozdania zostało 12 mln. zł, 
natomiast z środków pozyskanych na muzeum templariuszy można było przesunąć środki na 
realizację oczyszczalni ścieków. Uważa że to było zadanie priorytetowe dla gminy. To jest 
kwestia priorytetów dla gminy o których się nie mówi. Przekazał, że oczywiście gmina i 
mieszkańcy potrzebują basenu, kolejnego muzeum, ale są ważniejsze zadania dla gminy i 
społeczności miasta.  
 
Pani Beata Górecka – Przewodnicząca Rady Miejskiej – zabierając głos poprosiła o 
zakończenie dyskusji nad tym punktem, ponieważ dotyczy on bardziej raportu o stanie 
gminy, dodała, że dyskusja nad uchwałą w sprawie zaciągnięcia kredytu już się wyczerpała.  
 
Rada Miejska podjęła jednogłośnie w trybie jawnego głosowania imiennego uchwałę  Nr 
LVIII/523/2023 w sprawie zaciągnięcia kredytu, 9 głosami „za”, 4 głosów „przeciwnych”  i 1 
głosów „wstrzymujących się”. W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Imienne głosowanie 
przedstawia załącznik Nr 7 do Protokołu. 
 



d) Pan Hubert Dziadczykowski – Sekretarz Gminy – przedstawił projekt uchwały w 
sprawie zawarcia kolejnej umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w 
Rosochach, 

 
Pan radny Jacek Cheba – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej  w 
Opatowie – przedstawił pisemną, pozytywną opinię Komisji do przedłożonego projektu 
uchwały. (stan. zał. do Prot.). 
 
Radni nie zgłaszali uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Rada Miejska podjęła jednogłośnie w trybie jawnego głosowania imiennego uchwałę  Nr 
LVIII/524/2023 w sprawie zawarcia kolejnej umowy dzierżawy części nieruchomości 
położonej w Rosochach, 14 głosami „za”, 0 głosów „przeciwnych”  i 0 głosów 
„wstrzymujących się”. W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Imienne głosowanie 
przedstawia załącznik Nr 8 do Protokołu. 
 

e) Pan Hubert Dziadczykowski – Sekretarz Gminy – przedstawił projekt uchwały w 
sprawie zawarcia kolejnej umowy dzierżawy części nieruchomości położonej w 
Lipowej, 

 
Pan radny Jacek Cheba – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej  w 
Opatowie – przedstawił pisemną, pozytywną opinię Komisji do przedłożonego projektu 
uchwały. (stan. zał. do Prot.). 
 
Radni nie zgłaszali uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Rada Miejska podjęła jednogłośnie w trybie jawnego głosowania imiennego uchwałę  Nr 
LVIII/525/2023 w sprawie zawarcia kolejnej umowy dzierżawy części nieruchomości 
położonej w Lipowej, 14 głosami „za”, 0 głosów „przeciwnych”  i 0 głosów „wstrzymujących 
się”. W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Imienne głosowanie przedstawia załącznik Nr 9 
do Protokołu. 

f) Pan Hubert Dziadczykowski – Sekretarz Gminy – przedstawił projekt uchwały w 
sprawie zawarcia kolejnej umowy garażu – projekt I, 

 
Pan radny Jacek Cheba – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej  w 
Opatowie – przedstawił pisemną, pozytywną opinię Komisji do przedłożonego projektu 
uchwały. (stan. zał. do Prot.). 
 
Radni nie zgłaszali uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Rada Miejska podjęła jednogłośnie w trybie jawnego głosowania imiennego uchwałę  Nr 
LVIII/526/2023 w sprawie zawarcia kolejnej umowy garażu – projekt I, 14 głosami „za”, 0 
głosów „przeciwnych” i 0 głosów „wstrzymujących się”. W głosowaniu wzięło udział 14 
radnych. Imienne głosowanie przedstawia załącznik Nr 10 do Protokołu. 
 

g) Pan Hubert Dziadczykowski – Sekretarz Gminy – przedstawił projekt uchwały w 
sprawie zawarcia kolejnej umowy garażu – projekt II, 



 
Pan radny Jacek Cheba – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej  w 
Opatowie – przedstawił pisemną, pozytywną opinię Komisji do przedłożonego projektu 
uchwały. (stan. zał. do Prot.). 
 
Radni nie zgłaszali uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Rada Miejska podjęła jednogłośnie w trybie jawnego głosowania imiennego uchwałę  Nr 
LVIII/527/2023 w sprawie zawarcia kolejnej umowy garażu – projekt II, 14 głosami „za”, 0 
głosów „przeciwnych” i 0 głosów „wstrzymujących się”. W głosowaniu wzięło udział 14 
radnych. Imienne głosowanie przedstawia załącznik Nr 11 do Protokołu. 
 

h) Pan Hubert Dziadczykowski – Sekretarz Gminy – przedstawił projekt uchwały w 
sprawie trybu i sposobu powoływania oraz odwoływania członków Zespołu 
Interdyscyplinarnego w Opatowie, 

 
Pani radna Małgorzata Szczepańska  – Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia i 
Opieki Społecznej Rady Miejskiej w Opatowie – przedstawiła pisemną, pozytywną opinię 
Komisji do przedłożonego projektu uchwały. (stan. zał. do Prot.). 
 
Radni nie zgłaszali uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Rada Miejska podjęła jednogłośnie w trybie jawnego głosowania imiennego uchwałę  Nr 
LVIII/528/2023 w sprawie trybu i sposobu powoływania oraz odwoływania członków Zespołu 
Interdyscyplinarnego w Opatowie, 14 głosami „za”, 0 głosów „przeciwnych” i 0 głosów 
„wstrzymujących się”. W głosowaniu wzięło udział 14 radnych. Imienne głosowanie 
przedstawia załącznik Nr 12 do Protokołu. 
 
W tym miejscu Pani Przewodnicząca Rady ogłosiła przerwę w obradach, która trwała od 
godz. 12.10 do godz. 12.28.  
 
Po wznowieniu obrad po przerwie kontynuowano obrady sesji. 
 
Ad.6. 

a) Pan Grzegorz Gajewski – Burmistrz Miasta i Gminy Opatów – zabierając głos omówił 
raport o stanie gminy informując, że będzie to raport o stanie gminy w roku 2022 ale, 
nie da się uniknąć w niektórych przypadkach powrotu do lat wcześniejszych. 
Zaznaczył, że szanuje czas wszystkich zgromadzonych na sesji nie będzie przedłużał 
dlatego, że będzie duża dyskusja co do tego raportu. Poinformował, że stan finansów 
gminy jest dobry i stabilny. Po roku 2018 kiedy objął stery w gminie wprowadzone 
zostały rozwiązania, które pozwalają na racjonalne gospodarowanie środkami 
finansowymi tj. likwidacja szkoły, polityka personalna. Przekazał, że pojawił się 
ranking wydatków na administrację w gminach mniejszych. Gmina Opatów jest na 41 
miejscu na 93 gminy w Polsce. Jest to kolejny dowód na dbałość o środki publiczne. 
Dodał, że środki zaoszczędzone można inwestować, jest to teraz trudne ponieważ w 
ostatnim czasie dotyczy to 2022 roku ponosimy skutki covidu oraz wojny na Ukrainie. 
Ceny są bardzo wysokie jeżeli chodzi o robociznę oraz materiały budowlane. 



Prowadzona polityka przez rząd, która podnosi płace minimalne, a za tym idzie 
zwiększenie płacy w podległych jednostkach dla nauczycieli, pracowników biblioteki 
szkół, ŚDS przedszkola.  Konsekwencje zapowiedzianej podwyżki od 1 stycznia 2024 
roku po podliczeniu przez panią Skarbnik podwyżki dla pracowników Urzędu Miasta i 
Gminy w Opatowie to  6000 tys. zł. Przekazał, że w roku 2022 zaplanowano i 
zrealizowano bardzo dużo inwestycji, skorzystano z wielu dofinansowań rządowych. 
Samorząd  z którym pracuje jest aktywny i skuteczny, współpraca rządowa i 
samorządowa jest dobra. Poinformował, o zrealizowaniu inwestycji w 2022 roku : 
remont ul. Cmentarnej, Cegielniana, Balbinów – Przeuszyn, Kobylany – Strzyżowice, 
Marcinkowice, budowa boiska wielofunkcyjnego, remont boiska sportowego oraz hali 
sportowej, droga w Wąworkowie. Została podpisana umowa na realizację zadań: 
modernizacja obiektów kulturalnych – Polski Ład, przebudowa świetlicy w Nikisiałce 
Małej, remont ul. Polnej i ul. Górnej, przebudowa drogi w Wąworkowie, rewitalizacja 
zbiorników wodnych. Pozyskane środki finansowe to ok 2 mln. zł. Jeżeli chodzi o 
fundusze europejskie i inwestycje zrealizowane to: budowa kanalizacji Kornacice – 
Lipowa, budowa świetlicy w Balbinowie oraz rewitalizacja miasta, klasopracownie w 
szkołach, służbowy samochód dla Straży Miejskiej, garaż  dla OSP w Brzeziu, remont 
dachu na gminie wraz z parkingiem, modernizacja pompowni oczyszczalni ścieków. 
Przekazał, że w 2022 roku zainwestowano w majątek gminy ok 16 mln. zł. Dodał, iż 
pomimo tak wielu inwestycji spłacane jest zadłużenie, nie został zaciągnięty kredyt. 
Zadłużenie Gminy Opatów z kwoty 15 mln. 568 tys. zł  obniżono do kwoty 11 mln. 
810 tys. zł. Dodał, że jest to bardzo duży sukces.  Przekazał, także że kwota 
zainwestowanych środków w roku 2022 jest o wiele wyższa niż w poprzednich latach 
bez zaciągania kredytów. W tej kadencji zainwestowano w majątek gminy ok 60 mln. 
zł, dodał, że dochody budżetowe udało się zwiększyć z kwoty 46 mln. zł do 62 mln. zł. 
największymi wydatkami w budżecie są wydatki na oświatę, które pochłaniają 24 % 
budżetu naszej gminy. Jeżeli chodzi o wpływy to 11 % stanowią wpływy z podatków i 
opłaty gminne, 18% to pit i cit, 20 % to dotacje, 21 % to subwencje  ze skarbu 
państwa. Przekazał, także o najważniejszych problemach z jakimi gmina się boryka, 
min. to starzenie się społeczeństwa i z odpływem ludności, w roku 2022 ubyło w 
gminie 100 osób. To kolejny rok kiedy populacja Opatowa maleje. Nie przedłużając 
poinformował jeszcze o drogach polnych, które nie są jeszcze wyremontowane, 
zostało uruchomione kruszywo w ilości 2,5 tys. ton. Podziękował za kruszywo firmie 
PBI oraz prezesowi PBI. 

 
Pani Beata Górecka – Przewodnicząca Rady Miejskiej w Opatowie - poinformowała, iż do Rady  
miejskiej wpłynął wniosek o zabranie głosu w debacie nad raportem o stanie gminy od Pani 
Ewy Ciszewskiej. Dodała, że po wyczerpaniu głosów radnych poprosi p. Ciszewską o zabranie 
głosu. 
 

b) w debacie nad Raportem głos zabierali: 
 
Pan radny Wiesław Suska - zabierając głos stwierdził, że słusznie stwierdził p. Burmistrz, że 
jest to ostatnia debata nad raportem o stanie gminy w tej kadencji. Nie chciał, poruszać 
tematu przy uchwale o zaciągnięcie kredytu, nie zgadza się z tym że Burmistrz realizuje tylko 
obietnice wyborcze. Podał przykłady które wskazują ze tak nie jest. Przekazał, że zwrócił się z 
propozycją zabezpieczenia wody dla mieszkańców. W poprzednim roku na zebraniu 



strażackim przekazał, że w roku 2022 jest 100 rocznica figury na wsi, nie spodziewał się że 
zostanie to wykonane, gmina przekazał kostkę brukową pod figurkę. Następnie podziękował 
p. prezesowi PBI Sebastianowi Zającowi, dodał że dobra współpraca przynosi efekty. W 
kredycie są zabezpieczone środki na remont świetlic, przekazał, iż jego głównym celem w tej 
kadencji był remont remizy oraz miejsca gdzie można zrobić zebranie, czy spotkania 
młodzieży i mieszkańców. To majątek gminy. Dodał, że zawsze mówi o sytuacji rolników, 
przekazał że dzisiejsza sytuacja rolników jest katastrofalna.  
 
Pan radny Marek Rysiak -  zabierając głos zwrócił się do p. Burmistrza, że pod koniec 
ubiegłego roku na sesji Rady Miejskiej zwrócił się z prośbą o sporządzenie zestawienia 
zbiorczego na poszczególne okręgi wyborcze. Informacja ta byłaby pomocna przy dzisiejszej 
debacie nad raportem. Dodał, ze takiego zestawienia nie otrzymał. Przekazał, że trwają prace 
w jego okręgu wyborczym, ale na dzień dzisiejszy w Nikisiałce Małej nic jeszcze nie zrobiono, 
nie twierdzi że to nie zostanie zrobione, tylko stwierdza że mieszkańcy nie wierzą, że będzie 
to wykonane.  Jeżeli chodzi o Karwów też jeszcze prace nie zostały rozpoczęte. Przekazał, 
informacje o drodze w Oficjałowie, sprawa toczy się już trzecia kadencję. Uważa, że są środki 
prawne by tą sprawę zakończyć. Zaznaczył, że nie występuje jako p. Rysiak tylko 
reprezentuje mieszkańców swojego okręgu wyborczego. 
 
Pani radna Magdalena Masternak -  zabierając głos poinformowała, że zapoznając się z 
raportem o stanie gminy za 2022 rok, zwróciła uwagę na dwa najważniejsze aspekty. Dodała, 
że pierwszy aspekt to wydatki na zadania inwestycyjne, które w jej okręgu wynoszą 2 mln. 
225 tys. zł. W tym miejscu podziękowała wszystkim, którzy przyczynili się do realizacji tych 
inwestycji. Dodała, że w jej okręgu w innych latach nie było żadnych inwestycji. 
Poinformowała, iż w 2022 roku w Brzeziu powstał chodnik, który bardzo był potrzebny. 
Drugą kwestią  to sprawa, odpływu ludności z naszej gminy. Jest tym bardzo zaniepokojona. 
Poinformowała, ze sprawdziła statystyki, które mówią że 2002 roku było 13 tys. 188 
mieszkańców  natomiast w 2022 roku 11 tys. 27 osób. Uważa, iż to jest duży problem dla 
naszej gminy, ponieważ jest brak zakładów pracy, które te zatrzymałyby ludność by nie 
opuszczali miasta. Jest to wyzwanie dla gminy na następne lata. 
 
Pan radny Andrzej Żychowski –  zabierając głos przekazał, że kilkanaście lat temu do 
Opatowa przyjechali ludzie którzy chcieli zbudować pas startowy i hangar dla małych 
samolotów. Spotkali się z uśmiechem ówczesnych władz, bo nikt nie przypuszczał, że takie 
działania w małej miejscowości jest to możliwe. Dzisiaj taki pas startowy i hangar jest w 
Łagowie, dodał że wszystko jest możliwe pod warunkiem przeznaczenia na to środków. 
Następnie poinformował czym dla niego jako radnego jest raport o stanie gminy Opatów. 
Stanowi on gruntowne i sumaryczne źródło wiedzy o Gminie Opatów i podjętych przez nią 
działaniach. Przybliża zadania realizowane w gminie oraz zmiany zachodzące w różnych 
sferach i obszarach ważnych dla mieszkańców, a także pozwala zrozumieć funkcjonowanie 
administracji samorządowej szczebla gminnego, raport stanowi źródło oceny możliwości 
dalszego rozwoju Gminy. Powiedział, że dla niego jest to bardzo ważne. Ustawodawca 
zdecydował, że nad przedstawionym raportem będzie przeprowadzona debata. Udział w 
takiej debacie mogą wziąć nie tylko radni, ale również mieszkańcy gminy. Przekazał, że 
ponad pół roku temu radny p. Marek Rysiak zgłosił podczas sesji Rady Miejskiej złożył 
wniosek o konieczności przygotowania do raportu informacji o wykonanych inwestycjach w 
czasie obecnej kadencji z. podziałem na okręgi wyborcze. Poparłem z mównicy ten wniosek 



również i ja, nie było głosów przeciwnych, dodał iż  dokumentu radni nie otrzymali. 
Zaznaczył, że wcale nie musi być to dokument dodany do raportu. Przeanalizował kilka 
innych gmin (Chmielnik, Zwoleń, Kazimierzę Wielką), i przekazał, że za wzór uważa raport 
Gminy Chmielnik. Przekazał, że dwa lata temu i rok temu podczas sesji Rady Miejskiej 
poświęconej omówieniu raportu wnioskował o przeprowadzenie szerokiej debaty w gronie 
Rady Miejskiej  na komisjach lub podczas sesji Rady Miejskiej, ponieważ takiej debaty nie 
było. Podziękował Pani Przewodniczącej, że uznała za celowe aby dyskusja nad raportem 
odbyła się podczas sesji i jest pewien, że podobnie tak jak on liczy na liczne głosy radnych. 
Dodał, że w przedostatnim punkcie sesji zgłaszamy wnioski w sprawie ulic, deptaków, lamp 
oświetleniowych i innych potrzeb, przekazał, iż liczy że dzisiaj nie będzie rozmów o lampach, 
ulicach itd. chce rozmawiać o stanie naszej gminy i tym co uważamy za priorytety i co dalej w 
naszej gminie ma się dziać.  
We wstępie Pan Burmistrz zwrócił uwagę na dwa czynniki: starzenie się społeczeństwa i 
odpływ ludności do większych ośrodków, realną blokadę możliwości inwestowania na 
terenach przylegających do obwodnicy ze względu na uwarunkowania prawne wykupu 
terenów po wysokich cenach, konieczność odrolnienia i uzbrojenia terenu. Jednocześnie w 
raporcie zwrócono uwagę na potrzebę dalszego rozwijania turystyki jako szansy dla rozwoju 
miasta. 
W dziale dotyczącym charakterystyki gminy, jest informacja że w mieście mieszka 6023 osób, 
natomiast w gminie 11027 osób. Gmina od wielu lat boryka się z problemami odpływu 
ludności. Spowodowane jest to trudną sytuacją na rynku pracy. Brak nowych miejsc pracy 
zgodnych z kwalifikacjami i brak nowych firm w naszej Gminie. Brakiem terenów 
inwestycyjnych. Raport zawiera szereg informacji na temat sytuacji finansowej, zadań 
inwestycyjnych, uchwał i zarządzeń. Powiedział, że chciałby przekazać według niego jakich 
informacji brakuje w tym raporcie. Uważa, iż sukcesem jest ukończenie bloku przy ulicy 
Partyzantów przez prywatne przedsiębiorstwo, chęć inwestora do podjęcia następnej 
budowy, ale  brakuje odpowiedniego terenu, następnie sukcesem jest także dla prywatnego 
inwestora,  który zmieścił się w wywożeniu śmieci i utrzymuje się na rynku, mimo tego, że 
wszyscy mówili o jego porażce, firma cieszy się dobrą opinią. Sukcesem także jest 
rozpoczęcie budowy obwodnicy, choć nadal nie są uregulowane płatności w sposób 
zadowalający dla tych którzy musieli opuścić swoje domostwa, kolejnym sukcesem jest to, że 
wielu drobnych przedsiębiorców nadal prowadzi swoją działalność w mieście mimo trudnej 
sytuacji gospodarczej, wojny w Ukrainie, problemów finansowych. Podziękował im za to. To 
w dużej mierze dzięki nim możemy decydować na co będziemy wydawać  pieniądze  z 
podatków, które oni płacą.  Podziękował także rolnikom, którzy szczególnie w trudnych 
czasach starają się powiększać swoją działalność. Dodał, że uważa że największym 
problemem jest infrastruktura rynku miejskiego. Na szybach domów znajdują się napisy  
lokal do wynajęcia oraz sprzedam. Tylko w ciągu bieżącego roku zniknęło z rynku  7 -10 
sklepów, banków. Symbolicznym zamknięciem jest zamknięcie ostatniej księgarni. 
Powiedział, że nie wie czy gwarancyjna naprawa rynku jest już zakończona, ale nadal 
pękniętych kostek  jest przynajmniej 50. Przekazał, że w szparach miedzy płytami jest 
mnóstwo petów. Pozytywnym jest wygląd estetyczny budynku przeznaczonego na Muzeum 
Templariuszy. Przekazał, że miasto Opatów położone jest między takimi miastami jak Ujazd, 
Sandomierz i innymi, które walczą nic za darmo i sami musimy swoje miejsce w turystyce 
wywalczyć o swoja turystykę. Brak terenów dla ewentualnych inwestorów i pod własne 
inwestycje. Minęło ponad cztery lata obecnej kadencji Rady Miejskiej. Ubolewa, że wszyscy 
nie byli w stanie wznieść się ponad własne „podwórko'',  oraz okręg wyborczy, aby 



powiedzieć przy tworzeniu budżetu, że co roku na tereny pod inwestycje przeznaczamy  500- 
600 tysięcy złotych, a następnie co zostaje można przeznaczyć na inne sprawy. Dodał, że 
jeżeli inwestycja i dzierżawa o której powiedział burmistrz dojdzie do skutku  to duży sukces 
dla miasta. Przekazał również, że ogromny odpływ młodzieży po skończeniu szkoły średniej, 
praktycznie 90% młodych ludzi idzie na studia i w najlepszym razie 10% spośród nich wraca 
do Opatowa. Jest to wynik braku pracy. Przekazał, że osobiście uważa, że raport powinien 
zakończyć się wnioskami. Powtarza to wielokrotnie od kilku lat, przy tworzeniu budżetów 
i po zapoznaniu się z corocznym raportem, że bardzo ważną rzeczą są tereny pod inwestycje,  
dodał że zawsze będzie o tym powtarzał. Poinformował, że nie ma co oglądać się na 
ministerstwo. To nie jest temat nośny, nie jest realizowaniem zadań w konkretnych okręgach 
wyborczych,  najczęściej  taki teren przygotowuje  się  latami, a  korzystać z tego będą 
dopiero nasi następcy. Zapytał czy  rada  jest gotowa na  takie zmiany, że nie będzie rozmów 
o tym co trzeba zrobić w moim okręgu tylko co jest potrzebne do robienia w gminie Opatów. 
Zgadza się z twierdzeniem, że turystyka to nasza szansa ale trzeba mieć dobry i długofalowy 
plan. rynek w każdy weekend od czerwca do połowy września musi żyć.  
Trzeba organizować imprezy lokalne organizowane własnymi siłami i własnym repertuarem. 
Przekazał że miał możliwość w ciągu ostatnich trzech lat przyglądać się Tokarni, Sandomierz i  
Chęciny. Długotrwały plan, pieniądze i już dzisiaj efekty są widoczne gołym okiem. Budowa 
obwodnicy miasta jest dobrą okazją do dokonania analizy granic administracyjnych miasta. 
Takie działanie w wielu miastach spowodowały pozytywne zmiany. Myśli, że trzeba 
szczegółowo przypatrzeć się takim możliwościom. Takie decyzje analizować należy najpierw 
w ciszy gabinetu. Powiedział, że należy podjąć wszelkie przedsięwzięcia w celu pozyskania 
inwestorów. Budownictwo daje szansę na zatrzymanie części rodzin w mieście,  życzy 
obydwu przedsięwzięciom powodzenia. Przekazał, że  jeżeli pojawiają się środki z Polskiego 
Ładu lub inne zastanawia się, że może warto spotkać się z całą Radą Miejską, 
przedyskutować jakie są potrzeby naszej gminy, i podjąć decyzję wspólnie nie samemu. 
Powiedział, że chciałby by tak to wyglądało. Następnie powiedział, że nie dotyczy to roku 
2022, dodał, że zaskoczeniem jest to co przekazał p. Burmistrz o inwestorze i jeżeli dojdzie to 
do skutku  to życzy temu powodzenia. 
 
Pan radny Andrzej  Adamski -  zabierając głos powiedział, że raport o stanie gminy to 
dokument podsumowujący rok ubiegły, ale ponieważ jest to ostatni raport tej kadencji 
możemy mówić też o innych latach. Uważa, że można zadać pytanie co w ciągu 4,5 roku 
zostało wypracowane, że gmina mogła się rozwinąć, stworzyć miejsca pracy, potrzeby 
mieszkańców. Odniósł się do części raportu, który mówi o zmniejszaniu się ludności w gminie 
co spowodowane jest brakiem miejsc pracy. Ludzie po skończonej szkole decydują się nie 
wiązać się z gminą Opatów ze względu na brak odpowiednich miejsc pracy, poza Opatowem 
rodzą się dzieci. Dodał, że mówił już o 13 % bezrobociu w naszej gminie. Powtórzył, iż brak 
jest w Opatowie gruntów, które pozwoliłyby w znacznym stopniu obniżyć te problemy. 
Poinformował, że jeżeli chodzi o turystykę to w roku 2022 gminę odwiedziło 17 tys. 952 
osoby. To nie był zły rok jeśli chodzi o turystykę. Jeżeli chodzi o inwestycje samorządowe 
przekazał, że trzeba zadać sobie pytanie co z tego będą mieli mieszkańcy. Uważa, że 
największą inwestycją w 2022 roku była budowa Centrum Templariuszy. Nie ukrywa tego, że 
nie jest zwolennikiem tej inwestycji. Pochwalił, natomiast remonty dróg, ulic, terenów przy 
szkołach w roku 2022. Obecnie dzięki programom rządowym zrealizowano dużo inwestycji. 
 



Pan radny Dawid Kargulewicz -  zabierając głos powiedział, że raport o stanie gminy to nie 
raport o okręgach wyborczych, tylko raport o stanie gminy.  Trzeba się odnieść do tego 
dokumentu jako do podsumowania. Uważa, że trzeba inwestować w turystykę, kulturę 
szukać inwestorów, ale trzeba pamiętać o rolnictwie ponieważ teren gminy to tereny 
rolnicze. Przekazał, że dobrze, że powstają ujęcia wody dla rolników w Kochowie w 
Karwowie. Powiedział, że nie można zapominać kim się jest i skąd pochodzimy.  
 
Pan radny Rafał Schab  -  zabierając głos powiedział, że jeśli chodzi o tereny inwestycyjne to 
właśnie demografia, która jest bardzo nie korzystna  w całym kraju. Jest to argument by o 
tereny inwestycyjne walczyć, nie mówi się by w niewielkim czasie było ich 30 hektarów, ale 
sukcesywnie po kilka. Dodał, ze rada oczekiwała w tej kadencji by Burmistrz bardziej słyszał 
głosy radnych i to czego w tej kadencji potrzebne jest gminie. Dodał, że pomysły wspólne 
mogłyby być zrealizowane. Przekazał, że dzisiaj ceny gruntów i nieruchomości są bardzo 
duże, oczekiwania mieszkańców co do sprzedaży są wysokie. Uważa, że w pierwszych trzech 
latach tej kadencji można był to zrealizować. Przekazał, że gdyby Burmistrz był bardziej 
zdeterminowany może udałoby się zakupić 30 hektarów. Poprosił , żeby potraktować to jako 
chęć dołożenia cegiełki pracy radnych nie przeciwko. Uważa, że rada dobrze współpracuje i 
stara się by gmina się rozwijała, uważa że każdy musi wyciągnąć wnioski. Jeżeli chodzi o 
raport gminy Opatów nie zawiera on wskaźników ekonomiczny, zagrożeń, prognoz na 
przyszłość. Była realizowana strategia rozwoju gminy, dodał, że zgłosił jedną sugestię w tej 
sprawie ale nie otrzymał odpowiedzi. Prosił, o zmianę planu zagospodarowania 
przestrzennego jeśli chodzi o działki jednorodzinne. Niestety też nic w tej sprawie nie zostało 
zrobione.  
 
Pani Ewa Ciszewska -  zabierając głos przekazała, że uważa raport o stanie gminy jest 
niezwykle istotnym dokumentem, który ma znaczenie dla rozwoju lokalnej społeczności i 
efektywnego zarzadzania publicznym majątkiem. Poinformowała iż, chce wykorzystać swoja 
wiedzę do obiektywnej oceny zarzadzania samorządem. Jest gotowa do przeprowadzenia 
szczegółowej analizy raportu zwracając uwagę na istotne aspekty takie jak: alokacja 
środków, jakość realizowanych projektów. Przekazała, że powie tylko o pewnych kwestiach z 
powodu ograniczeń czasowych. Przekazała, że jako obywatelowi zależy jej na rozwoju 
lokalnej społeczności i poprawie jakości życia mieszkańców. Chciałaby widzieć samorząd jako 
efektywną instytucję, która odpowiedzialnie gospodaruje środkami publicznymi 
uwzględniając priorytety mieszkańców i zapewniając im potrzebne usługi i inwestycje.   
Przekazała, że chce podzielić się ze swoimi wnioskami, które wynikają z wiedzy i badań nad 
systemami zarzadzania publicznego. Zwróciła uwagę na fakt, że ochrona zdrowia będąca 
fundamentalnym prawem każdego obywatela zajmuję tylko 0,25 setnych procenta 
całkowitych wydatków samorządu, jest to niska kwota w porównaniu w porównaniu do 
sektorów oświata, rodzina, administracja publiczna. Dodała, że ochrona zdrowia powinna 
być priorytetem. Niedostateczne środki prowadzą do niewystarczającej opieki medycznej z 
czym wiążą się długie kolejki i niskiej jakości usług. Konieczne jest przeanalizowanie przyczyn 
tej nierównowagi i podjęcie działań.  Następną sprawą, która budzi wątpliwość jest relacja 
między wydatkami na budowę pomnika templariuszy a wydatkami na fundusz zdrowia. 
Przekazała, że kwota 63 tys. zł została wydana na pomnik na ul. Kilińskiego podczas gdy 
ochrona zdrowia otrzymała jedynie 175 tys. zł. To nie proporcjonalne rozłożenie środków 
może budzić wątpliwości co do priorytetu samorządu oraz sugeruje że aspekty takie jak 
kultura i dziedzictwo narodowe są traktowane lepiej niż zdrowie i dobrobyt mieszkańców. 



Właściwe zarządzanie finansowe powinno uwzględniać  potrzeby społeczności lokalnej i 
skoncentrować się na obszarach, które mają wpływ na jakość życia mieszkańców. Kolejną 
kwestią którą poruszyła p.  Ewa Ciszewska jest  
niewystarczająca reprezentacja ochrony zdrowia przedstawiająca wydatki inwestycyjne 
przedstawiające na poszczególne działy. Brak obecności ochrony zdrowia na tej grafice może 
sugerować ze sektor ten jest niedoceniany. Konieczne jest kompleksowe przedstawienie tych 
danych. Dodała, że na 18 stronie raportu wskazano, że większość środków inwestycyjnych  
przeznaczono na kulturę, oraz dziedzictwo narodowe co stanowi 53 % ogółu wydatków. W 
przypadku rolnictwa udział ten wynosi 1 %, a na oświatę 5%. Nie równomierna alokacja 
środków budzi pytanie dotyczące priorytetów samorządu i skuteczności wykorzystania 
zasobów. Przekazała, że kultura i dziedzictwo narodowe są ważnymi dziedzinami które 
wymagają wsparcia ale, bardzo ważna jest równowaga. Jeżeli chodzi o transport i łączność 
większość środków pochodziło z dotacji. Dodała, że niepokojącą informacją jest ze 7 mln. 200 
tys.  zł  zostało wykorzystane na rewitalizacje miasta, która została wykonana wadliwie. To 
podważa skuteczność zarzadzania projektami inwestycyjnymi. Rynek był już poprawiany, 
wydatki takie kalibru powinny być dokładnie kontrolowane a prace powinny być nienagannie 
wykonane. Przekazała, że jeśli coś wykonane jest wadliwie trzeba podjąć działania 
naprawcze i wzmocnienie nadzoru nad projektami. Podsumowując powiedziała, że analiza 
raportu stanu samorządu ukazuje szereg problemów z alokacją środków finansowych i 
zarzadzanie projektami, uważa że konieczne jest podjęcie działań związanych z 
nierównościami środków. Zwiększyć przejrzystość i skuteczność zarządzania finansami oraz 
wzmocnić kontrolę nad projektami inwestycyjnymi. Uważa, że w ten sposób samorząd 
będzie w stanie spełniać swoja rolę w zapewnieniu lepszego życia i dobrobytu dla 
mieszkańców. Następnie podziękowała za zaangażowanie w tą debatę podkreślając, że jej 
celem jest konstruktywna krytyka oraz poszukiwanie rozwiązań mających na celu poprawę 
sytuacji. Następnie zaproponowała kilka działań, które mogą przyczynić się do poprawy 
sytuacji tj. przegląd procesu budżetowego, konsultacje społeczne otwarte spotkania oraz 
ankietowanie, zwiększenie środków  na ochronę zdrowia, równomierne rozłożenie środków 
inwestycyjnych, analizować potrzeby mieszkańców, pełne i szczegółowe informacje 
dotyczące alokacji środków i wydatków, wzmocnienie kontroli projektów inwestycyjnych, 
regularne audyty. Podsumowując, przekazała że aby poprawić stan samorządu i efektywne 
zarządzanie finansowe konieczne jest uwzględnienie priorytetów mieszkańców większą 
przejrzystość a także skuteczne nadzorowanie realizacji projektów. Dodała, iż dążenie do 
tych celów wymaga zaangażowania dotyczy władz samorządowych jak i mieszkańców. 
Trzeba budować otwartą i dialogową platformę by obie strony mogłyby ze sobą 
współpracować w celu poprawy sytuacji. Ważne są długoterminowe cele rozwojowe aby 
zapewnić zrównoważony rozwój samorządu. Przekazała także, że ważną sprawa jest 
wzmocnienie nadzoru i kontroli nad wydatkami publicznymi, systemy monitorowania. 
Ważna jest także prowadzona skuteczna  polityka komunikacji z mieszkańcami. Zaleca także 
współpracę z ekspertami instytucjami zewnętrznymi. Przekazała, także swoje przemyślenia 
co do inwestycji budowy Centrum Templariuszy  w miejscu gdzie kiedyś znajdowało się 
więzienie. Jest to inwestycja która budzi wiele emocji i wymaga starannej analizy. 
Powiedziała, że trzeba zbadać czy zostały  przeprowadzone konsultacje z lokalną 
społecznością, oraz badania historyczne, które pozwoliłyby dokonać podjąć decyzję w 
sprawie lokalizacji muzeum. Kolejnym czynnikiem jest waga historyczna i symboliczna 
miejsca. Dodała, że bohaterstwo partyzantów i uwolnienie więźniów jest niezaprzeczalnym 
symbolem o wolność i sprawiedliwość. Uważa że decyzja o podjęciu umiejscowienia muzeum 



na terenie byłego więzienia musi być oparta na szacunku dla tych wydarzeń. Trzeba dążyć do 
stworzenia miejsca pamięci, które oddaje hołd tym którzy poświęcili swoje życie dla 
wolności. Twierdzi że ważną rzeczą jest to czy lokalna społeczność popierała idee budowy 
muzeum templariuszy w tym miejscu, czy zorganizowano konsultacje społeczne aby 
mieszkańcy wyrazili swoje zdanie na temat budowy muzeum. Ważne są także praktyczne 
implikacje budowy muzeum templariuszy w miejscu dawnego więzienia. Decyzja ta powinna 
być starannie przemyślana, oparta na odpowiednich podstawach prawnych i społecznych. 
Uważa, iż decyzje w sprawie inwestycji publicznych wymagają wsłuchania się w głosy 
mieszkańców, konsultacji i otwartego dialogu.   W tym miejscu podziękowała wszystkim 
osobom którzy wzięli udział w tej debacie, przekazała, że wierzy, iż przez wspólna pracę i 
dążenie do doskonałości można przyczynić się do budowy mocniejszego i lepszego 
samorządu który skutecznie odpowiada na potrzeby mieszkańców. Na koniec poruszyła 
temat w sprawie nowego zakładu pracy i zaciągnięcie kredytu. Brak konkretnych umów i 
dokumentów potwierdzających powstanie zakładu pracy stanowi lukę w argumentacji pana 
Burmistrza, dodała że to puste obietnice które mogą nie zostać zrealizowane.  Przekazała, że 
społeczeństwo wymaga wiarygodnych informacji i dokumentacji, że inwestycja jest 
faktycznie planowana i ma szansę na realizację, historia zachwalań p. Burmistrza, który 
zachwalał inwestycję na ul. Widok gdzie grunt jest zarośnięty podważa jego wiarygodność. 
Poinformowała, że nie raz dawał fałszywe obietnice w przeszłości istnieje ryzyko, że  
aktualna inwestycja o której jest mowa to niewiarygodne informacje. W takim przypadku 
jest ostrożne podejście, uważa iż p. Burmistrz nie stara się pozyskiwać inwestorów, i 
zapewnienia o powstaniu zakładu pracy są wątpliwe. Brak widocznych działań pozwala 
powiedzieć że obietnice p. Burmistrza nie są realne. Przekazała, że obietnica powstania 
zakładu pracy na 200 osób, może być wykorzystywana w celach politycznych, jak wiadomo 
politycy wykorzystują takie obietnice do uzyskania poparcia głosów wyborców a potem nie 
są w stanie ich zrealizować. Dlatego ważne jest by oceniać te obietnice na podstawie 
dowodów i faktów. Konieczne jest ostrożne analizowanie informacji, które przekazuje p. 
Burmistrz, oraz domaganie się dowodów. Następnie p. Ewa Ciszewska poruszyła sprawę 
zaciągnięcia kredytu, przekazała że Burmistrz sugeruje że zaciągnięcie kredytu jest jedynym 
sposobem na zdobycie środków na rozliczenie inwestycji. Przekazała, iż Burmistrz powinien 
dążyć do stworzenia realistycznego budżetu uwzgledniającego dostępne środki finansowe. 
Koncentracja na zaciągnięcie kredytu może prowadzić do nadmiernego zadłużenia miasta i 
utrudnić jego stabilność finansową w przyszłości. Przyjęcie inwestycji rewitalizacyjnej 
powinno być poprzedzone rzetelną analiza kosztów i korzyści. Zapytała czy taka była. 
Dzisiejsza debata temu przeczy, przekazała, iż z raportu wynika że takiej analizy nie było, 
radni maja dbać o finanse publiczne i podejmować decyzje oparte na rzetelnej analizie. 
Uważa, że jeśli teraz radni są nie pewni co do zaciągnięcia kredytu mogą mieć uzasadnione 
powody. Brak zaciągnięcia kredytu przez radnych nie musi skutkować brakiem finansowania 
inwestycji rewitalizacji miasta Opatowa, istnieją inne  legalne możliwości pozyskania na ten 
cel. Powstaje pytanie czy Burmistrz znalazł czas na rozmowy i przeanalizowanie razem z 
radnymi w celu znalezienia najlepszego rozwiązania tego problemu. Decyzje dotyczące 
finansowania inwestycji powinny być w sposób przejrzysty i odpowiedzialni, dodała że radni 
mają obowiązek reprezentowania mieszkańców i dbać o finanse publiczne. Dodała, ze na 
początku wypowiedzi przekazała, że gmina przeznacza 0,25 % na ochronę zdrowia, a w 
ustawie o samorządzie gminnym jest napisane że do zadań gminnych należy także ochrona 
zdrowia. Na tym zakończyła wypowiedź.  
 



Pani Beata Górecka – Przewodnicząca Rady Miejskiej w Opatowie – podziękowała p. Ewie 
Ciszewskiej za zabranie głosu w debacie na raportem o stanie gminy. 
 
Pan Grzegorz Gajewski – Burmistrz Miasta i Gminy Opatów – zabierając głos podziękował, za 
debatę nad raportem, mówiąc szczerze spodziewał, się ostrzejszej cieszy się że do takiej nie 
doszło. Państwa wnioski i spostrzeżenia były w dużej części merytoryczne, dodał że wieloma 
się zgadza, nie ze wszystkimi ale na tym polega piękno debaty. Jako pierwszy temat poruszył 
sprawę inwestycji oczyszczalni ścieków. Przekazał, że p. Ewa Ciszewska nie usłyszała jak 
przekazywał informację o tym, że dwa dni temu wpłynął  wniosek w dniu 20.06.2023r do 
Urzędu Miasta i Gminy w sprawie tej inwestycji( tut. odczytał pismo). Przekazał, że 
zarzucanie nie prawdy jest nie na miejscu, przekazał, że p. Ewa Ciszewska wygłosiła swoje 
racje po czym opuściła salę konferencyjną. Sprawa z wydzierżawieniem gruntu jest 
prawdziwa informacją. Poprosił, wszystkich o zrozumienie ponieważ sprawa jest świeża i nie 
może wchodzić w szczegóły byłoby to nie profesjonalne. Dopóki nie zawrzemy umowy 
dzierżawy. Przekazał, iż ma wiedzę czym ta spółka będzie się zajmowała natomiast na dzień 
dzisiejszy nie może o tym mówić. Poinformował, że dołoży wszelkich starań by ta inwestycja 
powstała, ale dodał, że nie jest to jego inwestycja, każdy biznes jest obarczony ryzykiem, tak 
było w przypadku inwestycji ul. Widok nikt nie przewidział, że będzie covid i ze firma nie 
zainwestuje. Obiecał, że jeśli wszystko będzie szło zgodnie z planem inwestycja powinna być 
zrealizowana. Następnie poruszył kolejna sprawę o której mówiła p. Ciszewska, o 
finansowaniu ochrony zdrowia, przekazał, iż opatowska ochrona zdrowia finansuje się sama. 
Gmina nie musi wydawać więcej niż 0,25 % a kwota 175 tys. zł która była wydana w 
poprzednim roku, gdyby z tego była sfinansowana ochrona zdrowia w Opatowie nie 
starczyłoby nawet na wynagrodzenia. Przekazał, że jeśli ktoś przychodzi i mówi, że jest 
specjalistą, a potem opowiada brednie musimy potrzeć przez palce na takie wypowiedzi. 
Opieka zdrowotna w Opatowie Finansuje się sama ponieważ, ma zawarty ważny kontrakt z 
NFZ i każdy rok zamyka na plusie i ma oszczędności. Jeżeli chodzi o konsultacje społeczne 
przy budżecie przekazał, że Rada Miejska jest przedstawicielem społeczeństwa, trudno mu 
sobie wyobrazić przy tym jak trudno konstruuje się budżet ile jest paragrafów i przesunięć 
jak to konsultować z mieszkańcami gminy. Dodał, ze radni są wybierani nie politycznie tylko 
przez mieszkańców po to by reprezentować ich interesy. Radni są przygotowani do tego by 
wspólnie tworzyć budżet. Dodał, ze p. Ewa Ciszewska kiedy zostałem Burmistrzem mocno 
zaangażowała się w działalność kwestionującą wszystkie podjęte decyzje, jeśli chodzi o 
centrum Templariuszy zaznaczył, że to nie jest pomysł w czasie kadencji tylko idąc do 
wyborów na burmistrza już o tym mówił.  Mieszkańcy ten pomysł zaakceptowali wybierając 
mnie na Burmistrza tego miasta i gminy. Zaprosił wszystkich radnych o wizytę do tego 
muzeum. Przekazał, ze mówi się o pamięci partyzantów, którzy to więzienie rozbijali, a 
jeszcze przed rokiem 2010 były tam slamsy z wychodkiem na zewnątrz. Na tą ziemię która 
była zroszona krwią polskich bohaterów. Dzisiaj jest godna tablica upamiętniająca ofiary i 
partyzantów, mówi się o profanacji pamięć bohaterów. Przekazał, że w roku 2022 otworzony 
został skwer żołnierzy wyklętych i ci co dzisiaj apelują o pamięć tych ofiar wtedy nie przyszli 
nawet z wiązanką kwiatów. Dodał, że chodzi o p. Janusza Jakubowskiego, p. Ewa Ciszewska. 
Poinformował, że Centrum Templariuszy to rozwój turystyki, nowe miejsca pracy. Poprosił, 
by dać temu miejscu żyć , dajmy miejsca pracy. Przekazał, również, iż kiedy wpłynął wniosek 
o możliwość zabrania głosu w debacie przez p. Ewę Ciszewską poprosił, o to aby p. sekretarz 
przygotował informację o wszystkich wnioskach o udostępnienie informacji publicznej jakie 
złożyła p. Ewa Ciszewska to liczba 9 wniosków, w poszukiwaniu nieprawidłowości przez 



Urząd Miasta i Gminy Opatów. Ostatnim wnioskiem jaki złożyła była informacja o umowie 
konserwacji lamp ulicznych. Okazało się, że gmina wypowiadając umowę konserwacji lamp 
ulicznych z PGE, a konserwacja u innej firmy generuje rocznie 132 tys. zł na tym zakończono 
poszukiwania nieprawidłowości. Jeżeli o wystąpienia wypowiedzi radnych przekazał, ze może 
raport odbiega od raportów z innych gmin, natomiast są o dwie rzeczy, zawiera on dane 
które są niezbędne do tego by ocenić sytuację Miasta i Gminy Opatów. Zwrócił si e do p. 
Radnego Rafała Schaba by określił o jakie wskaźniki chodzi. Dopilnuje by było to zawarte w 
następnym raporcie. Dodał, ze raporty innych gmin są wykonywane przez zewnętrzne firmy, 
które liczą za to duże pieniądze, dodał, że szanuje publiczne pieniądze i nie chciał korzystać 
wydawać tak dużej kwoty. Przekazał, że pamięta wniosek p. radnego Marka Rysiaka poparty 
prze p. radnego Andrzeja Żychowskiego, powiedział uczciwie, że nie chciał tworzyć 
antagonizmów pomiędzy radnymi. Dodał, że taki dokument zostanie stworzony na początku 
roku 2024. W czasie trwania kadencji to nie celowe. Pani radna Magdalena Masternak 
chciała wiedzieć ile zostało zainwestowane w jej sołectwie wyliczyła sobie z danych, które są 
dostępne. Odpowiadając p. radnemu Markowi Rysiakowi w sprawie drogi w Oficjałowie, 
przekazał że osobiście zlecił wejście sprzętu ciężkiego ponieważ nie ma możliwości 
dyskutowania z osobami, które tam zamieszkują i zwężają ta drogę. Pracownik urzędu p. 
Karolina Banasik nadzoruje te prace które teraz są wykonywane. Jeśli mieszkańcy będą czuli 
się pokrzywdzeni wystąpią z roszczeniami wobec gminy. Przekazał, ze roszczenie nie będzie 
skuteczne ponieważ ślad został wyznaczony przez geodetę. Jeśli droga będzie wykonana 
będzie to na prawie. Następnie odniósł się do sprawy związanej z odpływem mieszkańców 
gminy. Przekazał, że dla niego to też jest ważny temat. Przekazał, sposoby przeciwdziałania 
temu problemowi. Jednym sposobem są mieszkania oraz miejsca pracy. Można postawić na 
mieszkania deweloperskie np. blok na ul. Partyzantów, który to pomysł zapoczątkował p. 
Burmistrz Andrzej Chaniecki, który okazał, się sukcesem. Dodał, ze za ten blok kilku działaczy 
chciało by zamknięto go w zakładzie karnym. Tak jest ze wszystkim, dzisiaj z Centrum 
Templariuszy. Przekazał, iż nie wie co zrobić w sprawie spółki KZN SIM, ponieważ odbyło się 
spotkanie w siedzibie spółki wspólnie z samorządowcami nie wyrazili zgody na zapisy umowy 
spółki. Gmina musi angażować się w majątek jaki daje spółce. Decyzja została przekazana do 
Krajowego Zasobu Nieruchomości i teraz czeka na odpowiedz.  Jeżeli chodzi o miejsca pracy 
przekazał, że jest to trudne ze względu na skup gruntów nie jest to proste by je odrolnić. 
Burmistrz nie może kupić ziemi po cenie która wydaje się słuszna. Zostały zlecone wyceny 
tych nieruchomości, wycena jest w dokumentach, zostały one przedstawione właścicielom, 
którzy powiedzieli że takie ceny ich nie interesują, w związku z czym nie można było ich 
zakupić. Zwrócił się do p. radnego Rafała Schaba że nie prawda jest że nie stara się robić coś 
w tym kierunku. Przypomniał, że kiedy podejmowana była uchwała w sprawie zakupu gruntu 
pod pole kempingowe niektórzy radni byli przeciwko zakupowi. Nie widzi konsekwencji w 
działaniach radnych. Przekazał, że w związku z budową obwodnicy wyceny gruntów są 
wysokie i w jego ocenie zakup gruntów po kwotach jakie płaci GDDKiA są tak wysokie, że 
bardzo ciężko będzie zakupić takie nieruchomości. Musimy brać pod uwagę racjonalne 
gospodarowanie finansami. Przekazał, ze dla niego jest to nie rozsądne. Odniósł, się także do 
inwestycji oczyszczalni ścieków przekazując, że umowa była podpisana w roku 2018 z 
wykorzystaniem środków do wykorzystania do roku 2020 roku, przedłużono do 2022 roku. 
W 2022 roku nie było wiadomo, że będzie Polski Ład. W ramach Polskiego Ładu gmina 
otrzymała 20 mln. zł między innymi na centrum templariuszy. Jeżeli chodzi o turystykę to 
uważa, że dopiero teraz budujemy to do czego chce ściągnąć turystów. Widzi oczekiwania 
radnych w realizacji inwestycji w turystykę ale gmina nie posiada tylu atrakcji by ściągnąć 



taką ilość turystów jak Chęciny i Sandomierz. Należy promować Opatów, ale przekazał, że 
chce poczekać by otworzyć Centrum Templariuszy i zarabiać na promocję Gminy. Następnie 
wrócił do sprawy bezrobocia przekazując, że nie raz rozmawiał z rolnikami którzy twierdzą, 
że nikt nie chce przyjść do pracy przy zbiorach. Sytuacja ekonomiczna nie jest najlepsza, ale 
Gmina Opatów nie jest wyjątkiem. W gminach pobliskich również ubywa ludności, to nie jest 
wina samorządów tylko woj. świętokrzyskiego. Młodzież, która kończy studia chce zostać w 
dużych miastach ponieważ młodym ludziom podobają się duże miasta i życie w nich. Uważa, 
że covid pomoże młodym ludziom chcieć wyrwać się z dużych miast do małych gdzie jest 
zielono, tylko warunkiem jest praca. Budowa obwodnicy i tras szybkiego ruchu może 
spowodować że ludzie będą chcieli tu się osiedlić. Przekazał, że rozmawiał z burmistrzem 
Górna i Bilczy, którzy przekazali że ich gminy stały się sypialnią dla Kielc ludzie osiedlają się 
blisko Kielc. Przekazał, że być może nasza gmina też stanie się taka sypialnią. Odniósł się na 
koniec do wypowiedzi p. radnego Rafała Schaba że coś nie wyszło w całej radzie jeśli chodzi o 
współpracę między radnymi a Burmistrzem. Przekazał, że w głosowaniach 9 radnych jest za 
już od czasu dłuższego. Przekazał, ze przeprowadził analizę głosowań uchwały za wotum 
zaufania, powiedział że radny Rafał Schab głosował za. Wspólnie poparł też decyzję o 
likwidacji szkoły w Kobylanach, uważa że od jakiegoś czasu to uwarunkowania polityczne, po 
tym jak partia matka wyznaczyła  pana na kandydata na burmistrza, nie merytoryka 
burmistrza. Jeżeli chodzi o sprawę Planu Zagospodarowania Terenu uważa za dobry postulat. 
Na koniec podziękował, p. sekretarzowi za przygotowanie raportu o stanie Gminy. 
 
Pan radny Rafał Schab – zabierając głos przekazał, że nie wie skąd takie informacje o 
wyznaczeniu jego osoby na kandydata na Burmistrza, ponieważ sam on takich nie ma. 
Przekazał, że jeśli centrala podejmie taka decyzję podejmie się. Dodał, że jeśli chodzi o 
wskaźniki  chodziło o sprawy dotyczące szans jakie daje budowa obwodnicy. Uważa, że jeśli 
chodzi o odrolnienia to raport powinien pokazywać głębsze dane.  W jego przekonaniu w 
raporcie odniesiono się do całej kadencji a w niektórych kategoriach do danego roku. 
Konkretnie podał przykład laboratoriów przyszłości, patrząc całościowo na realizację uważa, 
że powinno być zawarte, że w zeszłych latach pozyskano 200 tys. zł. Jeżeli chodzi o 
odrolnienie gruntów, uważa że burmistrz podał przykład tego najdroższego odrolnienia 
natomiast jeżeli chodzi klasy ziem to kosztowałoby dużo mniej.  
 
Pan Grzegorz Gajewski – Burmistrz Miasta i Gminy Opatów – zabierając głos przekazał, że 
gmina ma swój plan zagospodarowania przestrzennego i musi trzymać się planu przy zakupie 
gruntów jeżeli chodzi o budowę mieszkań i inwestycji.  
 
Na tym zakończono realizację tego punktu obrad sesji. 
 

c) Pani radna Beata Górecka – Przewodnicząca Rady Miejskiej - przedstawiła projekt 
uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta i Gminy Opatów wotum zaufania. 

 
Radni nie zgłaszali uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Rada Miejska podjęła jednogłośnie w trybie jawnego głosowania imiennego uchwałę  Nr 
LVIII/529/202 w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta i Gminy Opatów wotum zaufania, 9 
głosami „za”, 3 głosów „przeciwnych” i 1 głosów „wstrzymujących się”. W głosowaniu wzięło 
udział 13 radnych. Imienne głosowanie przedstawia załącznik Nr 13 do Protokołu.  



 
W tym miejscu Pani Przewodnicząca Rady pogratulowała p. Burmistrzowi udzielenia wotum 
zaufania.   
 
Pan Grzegorz Gajewski – Burmistrz Miasta i Gminy –  zabierając głos podziękował Wysokiej 
Radzie za to wotum zaufania podkreślając, że czas nie sprzyja temu by głosowania 
przebiegały tak jak do tej pory, ponieważ mamy rok przedwyborczy, tak też odbiera te 
głosowania. Serdecznie podziękował tym którzy startowali nie startowali z jego 
macierzystego komitetu, podziękował także tym radnym których udało mu się do siebie 
przekonać tj. radnym Polskiego Stronnictwa Ludowego, porozumienie i chęć współpracy 
spowodowała ze inwestycje są realizowane. Dobra współpraca z p. radna Magdalena 
Masternak, radny Wiesław Suska ,  radny Jacek Cheba, przewodnicząca Małgorzata 
Szczepańska, która nie głosowała na mnie podczas wyborów na burmistrza, pani Małgorzata 
mu o tym powiedziała, Podziękował wszystkim współpracownikom p. Burmistrzowi 
Marcinowi Słapkowi, kierownikom. To jest największy majątek tej gminy, że mamy wysokich 
specjalistów szczególnie na stanowiskach kierowniczych, którzy są wykwalifikowani i za 
wyższe pieniądze mogliby pracować nie w Opatowie, jednak oni są z Opatowa i czują misje 
tego żeby ten Opatów wspólnie budować i robią to z dużym zaangażowaniem. Podziękował, 
także za współpracę dyrektorom podległych jednostek organizacyjnym. Podziękował za 
wyrozumiałość mieszkańcom, a także opatrzności. Przekazał, że zdarzają się takie sytuacje o 
których nie mówi by nie wywoływać stresu, ale dzięki opatrzności znajdują się takie 
rozwiązania, że wszystko dobrze się kończy. 
 
W tym miejscu Pani Przewodnicząca Rady ogłosiła przerwę w obradach, która trwała od 
godz. 14.45 do godz. 15.00.  
 
Po wznowieniu obrad po przerwie kontynuowano obrady sesji. 
 
Ad.7. 

a) Pani Martyna Rusak – Skarbnik Gminy – omówiła sprawozdanie z wykonania budżetu 
Gminy Opatów za 2022 rok oraz sprawozdanie finansowe. (stan. zał. do Prot.). 

b) Pani Martyna Rusak – Skarbnik Gminy – przedstawiła uchwałę Nr 52/2023 VI Składu 
Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Kielcach z dnia 12 kwietnia 2022 
roku  w sprawie opinii o sprawozdaniach z wykonania budżetu Gminy Opatów za 
2022 rok wraz z informacją o stanie mienia jednostek samorządu terytorialnego i 
objaśnieniami. (stan. zał. do Prot.). 

c) Pan radny Jacek Cheba – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej  w 
Opatowie – przedstawił pisemną, pozytywną opinię Komisji z wykonania budżetu 
Gminy Opatów za 2022 rok. (stan. zał. do Prot.). 

d) Pani radna Magdalena Masternak  – Sekretarz Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej  w 
Opatowie – przedstawiła pisemną, pozytywną opinię Komisji w sprawie wykonania 
budżetu Gminy Opatów za 2022 rok. (stan. zał. do Prot.). 

e) Pan Grzegorz Gajewski – Burmistrz Miasta i Gminy – zabierając głos przekazał, 
podziękowania dla p. Skarbnik, jest przekonany, że gmina Opatów ma szczęście, że 
korzysta z współpracy i usług jednego z najlepszych skarbników w woj. 
świętokrzyskim, to jest ogromny kapitał. Zaznaczył, że ogromny komfortem dla 
Burmistrzów jak i Rady Miejskiej jest fakt, współpracy ponieważ jakiekolwiek decyzje, 



które podejmujemy są zweryfikowane przez p. Skarbnik w sposób absolutnie 
profesjonalny, (tutaj oklaski). Przekazał, iż jest zaszczycony współpracą z p. Skarbnik. 

- dyskusja: 
Nie zabierano głosu w dyskusji.  
 

f) Pani Martyna Rusak – Skarbnik Gminy – przedstawiła projekt uchwały w sprawie 
zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania 
budżetu Gminy Opatów za 2022 rok, 

 
Pan radny Jacek Cheba - Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej  w 
Opatowie – przedstawił pisemną, pozytywną opinię Komisji do przedstawionego projektu 
uchwały. (stan. zał. do Prot.). 
 
Radni nie zgłaszali uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Rada Miejska podjęła jednogłośnie w trybie jawnego głosowania imiennego uchwałę  Nr 
LVIII/530/2023 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem 
z wykonania budżetu Gminy Opatów za 2022 rok,  13 głosami „za”, 0 głosów  
„przeciwnych” i 0 głosów „wstrzymujących się”. W głosowaniu wzięło udział 13 radnych. 
Imienne głosowanie przedstawia załącznik Nr 14 do Protokołu.  
 
g) Pani radna Magdalena Masternak – Sekretarz Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej  w 
Opatowie – przedstawił pisemną, pozytywną opinię Komisji w sprawie udzielenia 
absolutorium Burmistrzowi Miasta i Gminy Opatów . (stan. zał. do Prot.). 
 
h) Pan radna Magdalena Masternak – Sekretarz Komisji Rewizyjnej Rady Miejskiej  w 
Opatowie –  przedstawiła   uchwałę Nr 62/2023 VI Składu  Orzekającego  Regionalnej  Izby  
Obrachunkowej w Kielcach z dnia 19 maja 2023 roku w sprawie opinii o wniosku Komisji 
Rewizyjnej w sprawie absolutorium ( stan. zał. do Prot. ). 
 
i) Pani radna Beata Górecka – Przewodnicząca Rady Miejskiej – przedstawiła projekt 
uchwały w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta i Gminy Opatów absolutorium z tytułu 
wykonania budżetu za 2022 rok wraz z uzasadnieniem. 
 
Radni nie zgłaszali uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 
Rada Miejska podjęła jednogłośnie w trybie jawnego głosowania imiennego uchwałę  Nr 
LVIII/531/2023 w sprawie udzielenia Burmistrzowi Miasta i Gminy Opatów absolutorium z 
tytułu wykonania budżetu za 2022 rok, 13 głosami „za”, 0 głosów „przeciwnych” i 0 głosów 
„wstrzymujących się”, która stanowi załącznik do Protokołu. Imienne głosowanie 
przedstawia załącznik Nr 15 do Protokołu. (tu oklaski). 
 
Na ręce p. Burmistrza i p. Skarbnik w imieniu Rady Miejskiej zostały wręczone kwiaty  z 
gratulacjami. 
 



Pan Jacek Cheba – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Rady Miejskiej w Opatowie – 
zabierając głos skierował słowa podziękowania do p. Skarbnik, mieszkańcom przekazał 
informację by nie martwili się o finanse gminy p. Skarbnik czuwa.  
 
Pan Grzegorz Gajewski – Burmistrz Miasta i Gminy – zabierając głos, przekazał, że jest to dla 
niego wzruszający moment ponieważ jest to ostatnie absolutorium w tej kadencji w tym 
gronie, ponieważ część osób przekazało że nie będzie się ubiegać o reelekcje na następną 
kadencję. Przekazał, że przed sesją poinformowała go o tym Przewodnicząca Rady Miejskiej 
Beata Górecka. Przekazał, wielkie podziękowania na ręce p. Przewodniczącej za tę kadencję i 
za poprzednią, ponieważ sposób w jaki Pani prowadzi i prowadziła obrady Rady Miejskiej, 
jest to spokój, merytoryka, profesjonalizm. Dodał, że współpraca z p. Przewodniczącą 
zarówno w radzie jak i w samorządzie jest profesjonalna. Podziękował, wszystkim którzy 
uczestniczą w pracach samorządu, mimo to, że są różnice poglądowe miedzy wszystkimi 
osobami każdy ma dobre intencje i kieruje się wyłącznie dobrem samorządu i naszych 
małych miast. Przekazał, że właśnie po to jesteśmy i tego od nas oczekują. Życzył wszystkim 
w następnej kadencji reelekcji, ponieważ wszystkim zależy na rozwoju naszego miasta.  
 
Pani radna Beata Górecka – Przewodnicząca Rady Miejskiej – zabierając głos podziękowała 
za słowa skierowane w jej stronę, dodała że dla niej tez jest to bardzo wzruszający moment. 
 
Ad.10. 
Pan Grzegorz Gajewski – Burmistrz Miasta i Gminy –  przedstawiając sprawozdanie  z 
działalności za okres pomiędzy sesjami poinformował, że w tym okresie zarówno on jak  i 
jego Zastępca brali udział w następujących spotkaniach i wydarzeniach: odbyło się spotkanie 
na zaproszenie przedstawicieli Stowarzyszenie Nasz Wąworków p. M. Sobola i p. K. Bernata 
w sprawie obchodów Dnia Dziecka, spotkanie z przedstawicielami Opatowskiego 
Towarzystwa Wędkarskiego rozmowy dotyczyły dalszych planach rozwoju i utrzymania 
zbiornika w Zochcinku, rozpoczęły się prace remontowe na budynku OOK oraz w świetlicach 
w Podolu, Kornacicach i Strzyżowicach, odbyło się spotkanie z zrzeszonymi samorządami w 
OSI Dolina Wisły w sprawie pozyskiwania środków unijnych, odbyło się spotkanie w sprawie 
Spółki SIM KZN Świętokrzyski dodał, że w tej chwili gmina czeka na odpowiedź ze strony 
ministerstwa, udział w II forum Powiatu Opatowskiego, poza pracą samorządową przekazał, 
że w tegorocznym festiwalu Opole pierwszy raz w historii Opatowa wzięła udział 
opatowianka p. Martyna Wójcik, pogratulował p. Martynie jak i również rodzicom. Dodał, że 
p. Martyna Wójcik zgodziła się zaśpiewać podczas Jarmarku Opatowskiego. Następnie miasto 
gościło delegację z miasta Tarnogrodu na czele z Burmistrzem Pawłem Decem, oraz wraz z 
Sekretarzem Hubertem Dziadczykowskim gościli z rewizytą Burmistrza amerykańskiego 
miasta p. Davida Stuebe, wspólnie z p. kierownikiem Jarosławem Czubem odbyło się 
spotkanie w Lublinie w sprawie  z Dr. Zbigniewem Piłatem, który przekazał, iż bez wątpienia 
templariusze przebywali w Łukowie, natomiast doszło do pomyłki w nazwie miejscowości 
ponieważ jest rzeka Łókawka, twierdzi że pomyłka dotyczy tego, że kiedyś Opatów nazywał 
się Łuków, odbyło się spotkanie w sprawie terenów przy oczyszczalni i wydzierżawieniem 
gruntu pod spółkę, została podpisana umowa na stawy wiejskie w Gojcowie, Kochowie, i 
Karwowie, następnie poinformował, że odbyły się odbiory w budynku dawnego więzienia, na 
zaproszenie biskupa sandomierskiego Krzysztofa Nitkiewicza uczestniczył w rozdaniu nagród 
Dobrego Drzewa, następnie uczestniczył w pikniku rodzinnym w Lipowej, p. Burmistrz 
Marcin Słapek uczestniczył w walnym zgromadzeniu Ekologicznego Związku Gmin Dorzecza 



Koprzywianki w Janczycach, odbyła się kolejna wizyta przedstawiciela społeczności 
żydowskiej, uczestnictwo w podpisaniu umów na renowację starych druków w Kolegiacie 
Opatowskiej, następnie odbyło się spotkanie z p. Rafałem Graczkowskim w sprawie 
pozyskania środków unijnych na rozbudowę opatowskiego przedszkola w związku z brakiem 
miejsc w przedszkolu uczestnictwo w naradzie na budowie basenu, zakończenie roku 
szkolnego dla ośmioklasistów. 
 
Ad.9. 
Pani radna Beata Górecka – Przewodnicząca Rady Miejskiej poinformowała Radę, że 
interpelacje i zapytania na piśmie nie wpłynęły. 
 
W tym punkcie obrad radni głosu nie zabierali. 
 
Ad.10.  
W tym punkcie obrad głos zabierali: 
Pan Michał Pobratyn  - mieszkaniec Gminy Opatów, zabierając głos zapytał o inwestycję, o 
której poinformował Burmistrz. Rozumie Burmistrza, że nie chce mówić czym zajmuje się 
dana firma. Zapytał czy działalność tej firmy nie będzie wpływać na okolicznych 
mieszkańców? 
 
Pan Grzegorz Gajewski – Burmistrz Miasta i Gminy –  odpowiadając na pytanie Burmistrz 
poinformował, iż z informacji, które posiada to nie jest działalność uciążliwa pod względem 
hałasu lub emisji dymów. Jeżeli firma będzie zainteresowana tą działalnością, jeżeli przepisy 
prawa będą wymagały uzyskania pozwoleń, nie będzie mogła podjąć działalności. Dodał, że 
na tą chwilę nie ma informacji że byłaby to działalność uciążliwa. 
 
Ad.11. 
Pani radna Beata Górecka – Przewodnicząca Rady Miejskiej – przyjętą formułą zakończyła 
obrady sesji. 
 
Na tym Protokół zakończono. 
 

Protokołowała:   Przewodnicząca Rady Miejskiej Opatowie 

( mgr Karolina Frejlich )   ( mgr Beata Górecka ) 

Pełny przebieg obrad sesji pod adresem:  
https://transmisjaobrad.info/videos/12104/sesja-rady-miejskiej-w-opatowie 


